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Referat bestyrelsesmøde den 27/02.22  
 

Tid: 27/02-2022 kl.13.00 

Sted: Mandø B&B 

Deltagere: Karin, Frede, Margit, Claus og Birgit. Jørgen N. var med på mobil 

 Afbud: Preben. 

  

 

Referat 
 

1. Godkendelse af referat fra sidste bestyrelsesmøde/godkendt 
 

2. Gennemgang/opfølgning på uafsluttede punkter. 

 

 

2.2 Administrativ møde med EK  
14.02: 

Vi aflyste mødet i sidste uge og Claus forsøger i stedet at få aftalt borgmestermøde i 

april. 

23.05: 

Claus kontakter kommunen for møde snarest. Punkter kan sendes til Claus. 

06.08: 

Aftalt med kommunen, at der holdes møde i september. Claus aftaler dato. 
24.10: Afventer dato fra kommunen. Punkter: Offentlig transport, ø-pedel, hastigheder 

gennem byen, traktorkørsel på Vestervej,  

28.11: Vi foreslår formiddage d. 2 eller 3 februar 2022/Claus aftaler 

27.02: Claus arbejder på et møde midt i marts.  

Punkter: Offentlig transport, ø-pedel, hastigheder gennem byen, traktorkørsel på 

Vestervej, Kontingent til SaDS, affaldssortering. 

 

 

 

2.6 Byforskønnelsesudvalget. 

Arbejdet fra det nu afsluttede projekt videreføres i ny byforskønnelsesudvalg, hvor 

generalforsamlingen valgte Lotte Stensig og Maria Lund Johansen som medlemmer. 

Bestyrelsen udpegede Birgit som vores repræsentant. Vi afventer navne på 

repræsentanter fra Mandøforeningen og Museet.   

14.02: 

Mandøforeningen har udpeget Jette Thomsen og Museet Lisbeth Bunde. 

Gruppen har endnu ikke været samlet grundet corona. Afventer fortsat vejledningen. 

Projektpunktet lukkes og videreføres i Byforskønnelsesgruppen. 

23.05: 
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Udvalget har søgt Esbjerg Kommunes Byfond og fået bevilliget støtte til genetablering 

af dobbeltdøre i de bevaringsværdige og fredede huse. Der gives 30%, dog max 20.000 

kr. Gruppen arbejder nu videre med at støtte evt. interesserede husejere med det 

videre arbejde. Obbekjær Vinduer har vist velvilje til evt. at give samlerabat. 

Jørgen Nielbæk har tilbudt, at vi opretter byttebiks for bygningsmaterialer i hans lade. 

Udvalget kommer med oplæg til bestyrelsen omkring indhold og organisering/opsyn, 

ligesom de sørger for flytning af brugbare dele fra AP`s Gård.  

06.08: 

Udvalget har holdt møde i juni – referatet rundsendes. 

24.10: Udvalget holdt møde d. 22.10 – referatet rundsendes.  

27.02: Referat fra møde d. 12.2 var udsendt til bestyrelsen. Der blev givet grønt lys til 

at arbejde på et borgermøde i løbet af sommeren. Konkret forventet udgift behandles, 

når den foreligger. Udvalget fortsætter med nuværende sammensætning min frem til 

næste års generalforsamling. 

 

2.12 Offentlig transport 

14.02: 

Der er sendt mail til Anders Kronborg og Henning Hyllested, cc til SadS. Vi afventer 

svar. 

23.05: 

Claus kontakter Anders Kronborg. 

06.08: 

Det er d. 30.9.20 fastslået skriftligt fra Transport- og Boligministeriet, at det er 

kommunens ansvar. Se vedhæftede. Punktet drøftes på næste adm. Møde i sept. 

24.10. Se punkt 2.2.  

27.02: Punktet drøftes med kommunen ved adm. Møde. Desværre kan ingen deltage i 

regionens møde om off. trafik. 

 

2.13 Bosætning 

14.02: 

Møde i gruppen 10.2. Referat eftersendes. Irli er øens velkomstambassadør. Gruppen fik 

grønt lys til at få udarbejdet flyer, gerne både på dansk og tysk. 

Esbjerg Kommune har henvendt sig ang. mulighed for tilskud til etablering af 

almennyttige boliger. Vi giver positiv tilbagemelding/Birgit  

Punktet afstedkom flere bemærkninger. Der skal udarbejdes egentlig strategi for 

punktet, som skal indgå i nyt kommissorie jf. punkt 2.1.   

23.05: 

Der gives fremadrettet gave for 200,00 kr, indkøbt i brugsen + gratis medlemskab af 

Fællesrådet resten af året til tilflyttere, uanset om det er faste beboere eller 

sommerhusejere. Irli tager som velkomstambassadør imod faste beboere. Claus 

organiserer besøg hos øvrige. Karin udarbejder velkomstbrev med div. oplysninger om 

øens foreninger. 

Thomas gav referat fra Bosætningskursus afholdt af Åbo Universitet. Fra Mandø 

deltager Thomas, Maria Lund Johansen og Jacob Hoeggaard. SaDS betaler for 2 pladser, 

Fællesrådet for den 3. Thomas har udarbejdet bosætningskoncept, som han tilbyder at 

bruge i udviklingsarbejde med os og tager desuden kontakt til SaDS med henblik på at 
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tilbyde til de andre småøer. 

24.10: Møde holdt d. 21.10 – referat rundsendes.  

27.02: Referat fra møde 7.2 er sendt til bestyrelsen.  

Der blev bevilliget penge til 2.000 postkort, som tænkes solgt for 5 kr/stk.  

Irli arbejder på mini interviews af øboere til hjemmesiden. Jørgen foreslår, at der laves 

et på tysk med Peter eller Regina. Karin skal deltage i TV-program om det at bosætte 

sig et specielt sted. Udvalget må meget gerne komme med high-lights til hende. 

 

 

2.16 Ø-Pedel 

24.10: 

Blev drøftet på det administrative møde. Der skal samles op og sammenkædes med 

legeplads og kommende velkomststed. 

23.05:  

Claus og Preben samler op på sagen, som sættes på dagsorden til det administrative 

møde. 

 

 

2.22 Eget postnummer 

23-05: 

Claus drøfter på ny sagen med SaDS. 

27.02: Sagen droppes. 

 

 2.33 Områdefornyelse. 
24.10: Dette punkt udvides fremover til at medtage hele projektet omkring Midtvej 7. 

28.10: Der er nedsat en tværgående styregruppe, hvor Ivan Lauridsen fra 

Mandøforeningen og Claus Christensen fra Mandø Fællesråd repræsenterer Mandø. Der 

er udarbejdet program for Områdefornyelse på Mandø. Programmet har været 

rundsendt til de 2 bestyrelser til kommentering. Det er nu sendt til politisk behandling 

d. 20.11. Vi afventer tilbagemelding.  

27.02: Mandøforeningen arbejder nu med et nyt billigere forslag om at droppe 

møderum på 1. sal over stalden og i stedet udnytte dette til lager og skabe møderum 

ved at forlænge stalden mod øst i det gamle ladeområde. Mellembygningen tænkes 

fortsat nedbrudt og i stedet etablere glasbygning mellem de to bygninger.  

Det forventes, at de enkelte projektdele kan iværksættes i indeværende år.  

Fotojournalist Martin Kunzendorf arbejder for Nationalparken på at få lavet tekst til 

infostandere rundt på øen. Der har været afholdt idemøde med rep. fra Fællesråd, 

Mandøforening og museum.   

Jørgen beder Peter Såby fra Nationalparken lave kort info om projektet til 

Nyhedsbrevet.  

 

 

2.35 Dark Sky. 

Der er 2 projekter i projektet:  

Observatorium og undervisningsdel er sikret gennem aftale med Århus Universitet. 

Certificering afventer ansøgningsprocedure, som måske ikke kan nås før til november.  
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Der har været afholdt møde om dette på Mandø, hvor bl.a. Claus og Leif Bundesen 

deltog. Certificering til Dark Sky Park kræver blandt andet, at der en god opbakning til 

begrænsning af lysforurening blandt private og erhvervsdrivende (min. 80% af 

husstandene) og at husstandene aktivt vil arbejde for reduktion af lysforureningen over 

en 5-årig periode. Kommunen er gået i gang med at se på, hvad de kan gøre ved den 

kommunale lysforurening. 
24.10: 

Stjernesafari d. 16.10 trak ikke helt så mange mennesker som forventet. Der blev 

afviklet en tur med ca. 50 deltagere, som fik en flot indføring i stjernehimlen.  

Der er god opbakning til at reducere udendørsbelysningen – det vurderes, at vi allerede 

har nået ansøgningens krævede 67%. Kommunen har bevilliget 2 gratis pærer til hver 

husstand til udendørsbelysningen. Pærerne udleveres i brugsen.   

Kommunen har udarbejdet en Lyshandlingsplan, som udsendes i forkortet udgave.  

14.02: 

Ansøgning forventes afsendt inden 1.3. Vi er nu oppe på 84% af reduceret 

udendørsbelysning. Der igangsættes undervisningsforløb for 8 stjerneguider – i første 

omgang erhvervsdrivende, medlemmer af bestyrelsen og ansatte fra Vadehavscentret. 

Jørgen søger fondsstøtte til stjernekikkerter. 

23.05: 

Mandøforeningen har bevilliget 15.000 kr til 5 stjernekikkerter. 

Århus Universitet og Esbjerg Kommune har over 3 aftener afholdt prøvekursus for 

erhvervsdrivende, Vadehavscentret og andre interesserede med henblik på guidede 

Dark Sky ture. På Mandø er der nu 6 ”uddannede” Dark Sky guider.  

06.08: 

Jørgen arbejder videre med indkøb af kikkerter. 

Guiderne er indkaldt til møde d. 16.8 på Vadehavscentret omkring praktisk 

tilrettelæggelse af ture m.m. 

24.10: Leif, Claus og Birgit har været til møde med Visit Ribe, som hjælper med 

annoncering af ture. Der var annonceret 2 ture i uge 42. De blev begge aflyst, pga. 

hhv. dårligt vejr og manglende tilmeldinger. Leif og Birgit arbejder videre med bedre 

annoncering og tilbyder bla. Pakketure til de erhvervsdrivende. Der blev bevilliget 

penge til indkøb af 5 laserpenne og 5 pandelamper. Notat om brug af laserpenne blev 

vedtaget. 

28.11: Jørgen kontakter Leif for indkøb af de 5 kikkerter.  

27.02: Claus har bedt om status ved kommunen, som oplyser, at ansøgning om 

certificering skulle komme afsted nu. Udover Mandøforeningen har Obbekjær Fonden 

bevilliget 15.000 kr til kikkerter. Der afholdes møde i sagen snarest. Fællesrådet 

understøtter de private stjerneguider og der søges midler til yderligere remedier, som 

kan udlånes til disse. Der blev gennemgået udkast til aftale herom, som udbygges og 

tages op på næste møde.  

Bestyrelsen har tidligere besluttet, at pengene fra Nationalparkprisen skulle gå til 

inspirationstur for bestyrelsen med påhæng til Dark Sky Møn. Karin og Birgit tager nu 

fat i den opgave.  

 

 

2.38 Hjemmeside 
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14.02: Claus køber nyt domæne: Mandø.dk. Thomas arbejder i regi af 

bosætningsgruppen med at udvikle helt ny hjemmeside. 

23.05: 

Thomas har skaffet et tilbud på 8.000 kr for etablering af ny og meget brugervenlig 

hjemmeside. 

Esbjerg Kommunes Lokalpulje er søgt til formålet men gav desværre afslag.  

Jørgen undersøger, om Mandøforeningen vil være med til en fælles hjemmeside 

Mandø.dk og dermed fordeling af udgifterne. 

06.08: 

Der oprettes ny fælles hjemmeside/Thomas 

24.10: Hjemmesiden går i luften lige om lidt. Willi Weber bestyrer den. 

28.11: Hjemmesiden går i luften 1.1.2022. Claus og Birgit har lavet indhold for 

Fællesrådet. Jørgen sender fremover indhold til Willi. Vi lægger ikke vores Nyhedsbreve 

op – de udsendes til medlemmer. Enighed om, at vi tilbyder erhvervsdrivende, som 

lever af og på øen, at annoncere på forsiden med en annonce, hvorfra der linkes til 

egen hjemmeside. Vi foreslår, at det skal koste 500,00 kr pr annonce – der er mulighed 

for 6 stk. Vi tilbyder Mandøforeningen, at Margit styrer det – tilbyder annonce til 

følgende: Mandøbussen/Klithuset, Mandø B&B/Turbåden, Mandø Brugs/Camping, Erling 

Hansen, Thomas Michaelsen, Niels Christian Nielsen. Margit kontakter dem med 

tilbuddet, såfremt Mandøforeningen nikker ja til dette. Birgit drøfter det med 

Mandøforeningen. 

27.02: Der er ikke købt annoncer af de erhvervsdrivende. Vi foreslår, at der henvises til 

disse på hjemmesiden under rubrik med mad og overnatning og herfra linkes til de 

enkelte. Claus og Birgit laver oplæg herom til Mandøforeningen. Det bør fremgå, at de 

lokale erhvervsdrivende på forskellig vis støtter op om Mandø. 

Jørgen snakker med Willi om en rubrik med: Det Sker, hvor invitationer til div. 

arrangementer skal ligge.     

 

2.39 Legepladsen 

14.02: Vi afvikler arbejdsdag i marts – gerne samme dag som på campingpladsen, hvis 

vi kan overholde Corona restriktioner. Birgit laver oplæg til Nyhedsbrev + opslag med 

opfordring.  

Det årlige sikkerhedstjek har alene påpeget problemet med de løse kanter ved 

trampolin/Frede. Birgit tager en snak med Esbjerg Kommune omkring det årlige tilskud 

til tjekket. 

23.05: 

Der har ikke været sikkerhedstjek i 2020. Preben har nu aftalt et i juni måned og 

fremover bliver det afholdt fast om foråret.  

Birgit er i dialog med kommunen omkring fast betaling. 

06.08: 

Den gamle stormflodssøjle er nu placeret og der er malet veje på asfaltstykket. Der 

mangler kæde ved den ene hængekøje/Frede  

Der forsvinder legeredskaber, der købes supplerende/Birgit 

E.K. betaler fremover på regning forsikring og sikkerhedsgennemgang/Margit 

24.10:  

Plader ved trampolin er fortsat løse. Frede kontakter firmaet for løsning, da flere forsøg 
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på at lime dem fast ikke har virket. Pumper virker kun i kort tid efter hver reparation. 

Der sættes ny kæde ved hængekøje. Legeredskaber indsamles for vinteren/Frede 

27.02: Frede kontakter firmaet omkring de løse plader ved trampolinen og 

efterfølgende drøftes det ved den årlige sikkerhedsgennemgang. Han drøfter ligeledes, 

om vi kan få lavet en flerårig plan for forventet udskiftning af kommende slidte 

elementer. 

 

2.40 Kontingent til SaDS 

14.02: Margit og Birgit ser på kriterier for den årlige opkrævning. 

23.05: 

Intet nyt. 

28.11: Vores korrekte medlemstal på 120 skal indberettes til SaDS/Claus. Vi ansøger 

Esbjerg Kommune om årligt tilskud på 6.000 kr/Claus. Vi foretager os ikke yderligere 

omkring kontingentstørrelse og forskel på medlemsrettigheder for faste og ikke faste 

beboere i SaDS. 

27.02: Sagen drøftes ved det adm. møde og herefter lukkes punktet.  

 

 

3. Indkomne emner 

 

3.1 

Generalforsamling 2022. 

Den afholdes Lørdag d. 9.4. kl. 14.00 i stalden på Midtvej 7. 

Forslag til indkaldelse blev gennemgået: 

Claus spørger Ivan Lauridsen, om han vil være dirigent. 

Claus laver udkast til beretning – de enkelte bedes sende lidt om deres ansvarsområder 

til ham. 

Regnskab 2021 revideres og udsendes til bestyrelsen til kommentering m.m., inden det 

som lovet ved sidste års generalforsamling, kan udsendes inden 9.4./Margit 

Margit oplyser, at der pt er indbetalt for 68 ordinære og 13 støttemedlemmer. Der gøres 

i Nyhedsbrevet opmærksom på, at der kan betales frem til generalforsamling og 

herefter slettes evt. ikke-betalende. 

Bestyrelsen foreslår en kontingentstigning på 50 kr for ordinære medlemmer. 

Kontingentet vil således, hvis forslaget vedtages, fra næste år være 150 kr for ordinære 

og fortsat 50 kr for støttemedlemmer.  

Fællesrådets fokusområder det kommende år/Claus laver udkast til udsendelse. 

Valg til bestyrelsen: 

Claus genopstiller som formand. 

Karin, Frede og Birgit er på valg. Karin genopstiller men Frede og Birgit ønsker ikke 

genvalg. 

Bestyrelsen opfordrer interesserede til at melde sig, ligesom der blev opfordret til, at de 

enkelte bestyrelsesmedlemmer tager kontakt, hvis man har et muligt emne. 

Bestyrelsesmøder afholdes på Mandø men man kan deltage online, hvis man ønsker 

det. Jf. vedtægterne skal min. 3 medlemmer være fastboende og dette krav er opfyldt. 

 

3.2. 
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Forårsstrandrensning 26.3 kl. 13.00. 

Frede er ansvarlig for afviklingen. Brugsen kunne godt bruge nogle på campingpladsen. 

Vi sørger selv for maden: Grillpølser m. brød. 

 

3.3. 

Facebookhenvendelse om klimaforandringer. 

Vi opfordrer til, at Niels Chr. tager en snak med gruppen/Margit  

 

 

4. Hvilke informationer fra mødet skal der informeres om. 

 

Nyhedsbrev: 

Forårsstrandrensning 

Generalforsamling 

Info om kontingent 

Info om Midtvej 7 – projektet ved Peter Såby 

 

 

5. Kommende mødedatoer 
 

26.3.2022: Forårsstrandrensning 

 

08.04.2022: Bestyrelsesmøde  

 

09.04.2022:  Generalforsamling  

 

 
 Evt.  
  

  
Referent Birgit 

 

  

  


